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7شماره 866 / چهارشنبه - ۲3 آبان ماه 1403

اسما پورزنگی آبادی

طی هفته های گذشته رویدادهای متنوعی 
در گوشه و کنار استان برگزار و یا برنامه ریزی 
شده است. از جشنوارۀ نان و انار و پسته گرفته 
کرمان  گردشگری  طرح  دربارۀ  مربا.  و  به  تا 
شهرها  در  را  رویداد   50 از  بیش  که   1404
و روستاهای متعدد استان تعریف کرده بود اما 

سخنی در میان نیست. 
پس از آن که تهیه کنندۀ طرح در گفت وگو 
اتاق  داد،  از شکست آن خبر  فردای کرمان  با 
اینکه طرح  بازرگانی موضعی گرفت مبنی بر 
شکست نخورده است. به دنبال این اختلافات 
از ارزیابی طرح، از اتاق بازرگانی خواسته شد 
تا گزارش بدهد که برای طرح چه کرده است. 
اتاق اما تاکنون در این باره سکوت پیشه کرده 
است محمد جهانشاهی ـ کارشناس گردشگری 
در   1404 گردشگری  طرح  تهیه کنندۀ  و 
فردای کرمان  با  گفت وگو  در  تازه  اظهارنظری 
این ادعا را مطرح کرد که در سال های اخیر، 
برنامه های  به  نسبت  حمایتی  سهم  بیش تر 
بازرگانی،  اتاق  به  مربوط  استان  گردشگری 
بیان  با  او  است.  کشاورزی  و  معادن  صنایع، 
اینکه نقش و دغدغه مندی اتاق در این زمینه 
قابل توجه است ولی نباید این توقع را ایجاد 
کند که صفر تا 100 کار را اتاق پیش ببرد، 
افزود: »درست است دبیرخانۀ طرح گردشگری 
اتاق تشکیل شد ولی برای  کرمان 1404 در 
دستگاه های دیگر از استانداری تا فرمانداری ها 
و حتی در برخی مناطق دهیاری ها نیز وظایفی 

تعریف شده بود«.
وی ادامه داد: »دوستان اتاق باید بپذیرند 
که استان گام زیادی در مسیر 1404 برنداشته 
از  برخی  حتی  می گویم  صراحت  به  و  است 
افرادی که درگیر برنامه بودند شاید حتی آن 
باشند!«.   نکرده  هم  مطالعه  جدی  به طور  را 
جهانشاهی در بخش دیگری از سخنانش بیان 
کرد: »براساس تجربه ای که خودم دارم برایم 
ثابت شده که بالاترین مسئول در نظام اداری 
ما بیش ترین تاثیر را در انجام یک برنامه دارد. 
اگر آقای استاندار به این برنامه توجه می کرد 
و حتما  فعال تر عمل می کرد  دبیرخانه  حتما 
جدی تر  می کردند  مشارکت  باید  که  اعضایی 
اظهارات  کامل  متن  می آمدند«.  کار  پای 

جهانشاهی را در ادامه می خوانید.
گردشگری  متخصصان  انجمن  عضو  این 
کشور با تاکید بر حمایت خوب اتاق بازرگانی 
»الان  گفت:  استان  گردشگری  برنامه های  از 
شکست  برنامه  اگر  که  نیست  این  بحث 
خورده مسئول آن کیست؟« وی توضیح داد: 
»شاید اتاق بیش ترین زحمت را در این حوزه 
کشید و نسبت به وظایفی که دارد رتبۀ اول 
دغدغه مندی توسعۀ گردشگری استان را باید 
به اتاق بدهیم. در یکی، دو سال گذشته شاهد 
عملکردی از اتاق در این زمینه بودیم که برنامۀ 

1404 حاصل آن عملکرد است«.
انجام فعالیت هایی برای  اینکه  با بیان  وی 
اصلی  وظایف  جزو  استان  گردشگری  توسعۀ 
است گردشگری  افزود: »درست  نیست،  اتاق 
ولی  شده  اضافه  اتاق  اقدامات  به  چندسالی 
عمدۀ فعالیت های اتاق در حوزه های صنعت و 
معدن و تجارت و کشاورزی است«. وی اضافه 
بازرگانی به این  اتاق های  کرد: »اما هرجا که 
موضوع ورود کرده اند شرایط بهتر شده است. 
در استان های اصفهان و یزد و همدان وقتی 
گردشگری  حوزۀ  در  فعالیت هایی  متولیان، 
شروع می کنند اتاق یکی از ارکان اقدامات بوده 

و نتایجی خوبی هم به دنبال داشته است«. 
وی با اشاره به اینکه نقش و دغدغه مندی 
اتاق کرمان نیز در این زمینه قابل توجه است، 

تصریح کرد: »ولی نباید این توقع را ایجاد کند 
که صفر تا 100 کار را اتاق باید پیش ببرد«. 

کرمان  طرح  »اگر  کرد:  بیان  جهانشاهی 
هیچ وقت  بود  نکرده  مطرح  اتاق  را   1404
نمی کرد  را مطرح  نقد  و  این سوال  هیچ کس 
که نتیجۀ طرح چه شد؟ اینکه اتاق خود را در 
جایگاه پاسخگویی در این خصوص می داند هم 
جای تقدیر دارد ولی من فکر می کنم اتاق نباید 
پاسخگوی چگونگی اجرای این برنامه و کمّ و 
کیف آن باشد بلکه بخش های تصمیم گیرنده 

در سطح کلان استان باید پاسخگو باشند«.
وی با اشاره به اینکه دستگاه های متعددی 
افزود:  این طرح وظیفه داشتند،  اجرای  برای 
گام  استان  که  بپذیرند  باید  اتاق  »دوستان 
به  و  است  برنداشته  مسیر 1404  در  زیادی 
که  افرادی  از  برخی  حتی  می گویم  صراحت 
به طور جدی  را  بودند شاید آن  برنامه  درگیر 

حتی مطالعه هم نکردند«.
وی اضافه کرد: »دربارۀ سرانجام این طرح، 
زاویۀ نقد و نگاه من دقیقا هم راستا با اتاق است 
و فکر می کنم اگر ملاحظات را کنار بگذاریم 
نقدهای بنده دقیقا نقدهایی است که اتاق هم 

به این روند دارد«.
توجه به بازارهای همجوار 

عضو انجمن متخصصان گردشگری کشور 
در ادامه گفت: »ممکن است طرح گردشگری 
کرمان 1404 در تدوین ایراداتی داشته باشد 
و از لحاظ اصول برنامه نویسی نقایصی به آن 
هدف گذاری  چند  طرح  این  اما  باشد  وارد 
بر  »تمرکز  داد:  توضیح  وی  داشت«.  مهم 
شهرستان ها  در  چه  همجوار  هدف  بازارهای 
و چه استان، استفاده از ظرفیت های موجود، 
هدایت و جهت دهی بخشی از صدها میلیارد 
مسئولیت های  به  مربوط  مالی  منابع  تومان 
اجتماعی در استان، حمایت از کسب وکارهای 
کوچک، ایجاد نشاط اجتماعی در سطح استان 
هر  ظرفیت های  با  استان  مردم  آشنایی  و 
محدوده و منطقۀ محل سکونت خود و توجه 
به رفتارهای مرتبط با شاخص های پایداری از 
جمله نکاتی بود که در این برنامه مورد توجه 

قرار گرفته بود«.
حتی  برنامه  این  در  اینکه  بیان  با  وی 
چارچوب  می شد  برگزار  که  رویدادهای  برای 
مشخص کرده بودیم، ادامه داد: »رویدادها به 
گونه ای تعریف شده بود که به جامعۀ میزبان 
تحمل  به ظرفیت  نزدیک  و  نشود  وارد  فشار 
به  و  باشد  مقصد  و  میزبان  محیط  آن  برد  و 
فاقد زیرساخت  ترتیب، در منطقه ای که  این 
قوی است رویداد و جمعیتی که دعوت می شد 

محدودتر بود«. 
الگوگیری از کرمان 1404

»نوشتن  کرد:  بیان  سپس  جهانشاهی 
برنامه حدود 11 ماه طول کشید. صرف  این 
نبود  نشده  دیده  آن  در  هم  رویداد  برگزاری 
تا  کنیم  تمرین  آن،  اجرای  با  بود  قرار  بلکه 
توسعۀ  مسیر  در  استانداردتری  رفتارهای 

گردشگری داشته باشیم و این طور نباشد که 
فقط به هر بهانه ای مردم را جمع و رویدادی 

برگزار کنیم«.
برگزار  رویدادهایی  بود  »قرار  افزود:  وی 
استفاده کنندگان  و  برگزارکنندگان  تا  شود 
مدنظر  را  زیست محیطی  پایدار  شاخص های 

داشته باشند«.
به مسائل  این طرح  در  اینکه  بیان  با  وی 
اجتماعی و فرهنگی نیز توجه شده بود، اظهار 
برنامه  بخش های  این  به  »متاسفانه  کرد: 
این است  الان صحبت  اگر هم  توجهی نشد. 
که برنامه موفق نبوده، ابتدا باید این واقعیت را 

بپذیریم که ما در استان برنامه پذیر نیستیم«.
نباید  ادامه داد: »به نظرم الان خیلی  وی 
واقعیت  بکنیم.  پیش آمده  شرایط  از  گلایه 
این است که در استان کرمان مسیر حرکت 
جهت  گردشگری  از  اعم  حوزه ها  همۀ  در 
مشخصی ندارد. در بخش های صنعت و معدن 
و کشاورزی برنامه هایی وجود دارد ولی برای 
برسیم  نقطه ای  چه  به  نقطه ای  چه  از  اینکه 

برنامۀ راهبردی نداریم«.
وی بیان کرد: »فکر می کنم در دورۀ جدید 
می توانیم   1404 به  نگاه  با  استان  مدیریتی 
مختلف  حوزه های  در  مشابه  برنامه هایی 

طراحی و همه برای اجرای آن کمک کنیم«.
غفلت از توسعۀ پایدار 

این کارشناس گردشگری در بخش دیگری 
از اظهاراتش با تاکید اینکه قرار نیست با توسعۀ 
گردشگری فقط به دنبال منافع مادی باشیم، 
تصریح کرد: »اگر منافع مادی براساس اصول 
توسعۀ پایدار تعریف نشود آسیب های متعددی 

به دنبال خواهد داشت«.
اولین  »از  داد:  توضیح  این باره  در  وی 
از  بیش  لاله زار  در  محمدی  گل  جشنواره 
20 سال می گذرد. در این دو دهه به واسطۀ 
این رویداد که در دوره های متعدد کیفیت و 
به  جدی تری  نگاه  داشت،  متقاوتی  کمیت 
لاله زار به عنوان یک مقصد گردشگری شده  و 
تغییرات جدی در این منطقه رخ داده است. 
باشیم  نداشته  درستی  برنامه ریزی  اگر  اما 

اشکالاتی در مقصد ایجاد می شود«.
که  روستا  یک  »وقتی  داد:  توضیح  وی 
مولد است و کار اصلی در آن تولید محصولات 
شدن  خدماتی  سمت  به  را  است  کشاورزی 
توسعۀ  مبانی  و  اصول  اینکه  بدون  می بریم 
گردشگری روستایی رامدنظر قرار دهیم نتیجه 
بافت  در  کالبدی  تغییرات  که  می شود  این 
معماری روستا به وجود می آید. ویلاسازی های 
و  روستا  در  اجتماعی  تغییرات  گسترده، 
در  ساخت وساز  و  زیست محیطی  آسیب های 
است  مسائلی  جمله  از  کشاورزی  زمین های 
مقاصد  سایر  و  لاله زار  دربارۀ  می توان  که 

گردشگری آن را ارزیابی کرد«.
اینکه در دنیا بدون توجه به  با بیان   وی 
شاخص های مربوط به توسعۀ پایدار به سمت 
ایجاد مقاصد گردشگری نمی روند، اظهار کرد: 

این ملاحظات  »در طرح کرمان 1404 همۀ 
رسانه ای،  پیوست های  و  شده  گرفته  نظر  در 
بخش  در  سبز  مدیریت  زیست محیطی، 
دیده  آن  در  آموزشی  مسائل  حتی  تبلیغات 
همۀ  »با  کرد:  بیان  جهانشاهی  است«.  شده 
اتفاقاتی که رخ داده من فکر می کنم به عنوان 
استانداردتر  رفتارهای  برای  تمرین  یک 
از  فارغ  به 1404 فکر کرد  همچنان می توان 
اینکه آیا در بازۀ زمانی موردنظر موفق بوده یا 
نبوده و اینکه چه کسی مقصر است می توان به 
این برنامه نگاه جدی تر و مشخص تری داشته 
باشیم و از آن خروجی هایی در مسیر توسعۀ 
کرد:  تاکید  وی  بگیریم«.  استان  گردشگری 
»یادمان باشد وقتی گردشگری استان توسعه 
به  به دیگر حوزه ها  آثار آن  یابد 100 درصد 
ویژه کسب وکارهای کوچک نیز خواهد رسید«. 

بی توجهی به نظرخواهی
از سخنانش  جهانشاهی در بخش دیگری 
گفت: »برنامۀ کرمان 1404 برای بیش از ۳0 
نفر از صاحبان فکر در حوزه های متعدد اداری، 
دوستان  برخی  نیز  و  رسانه ای  دانشگاهی، 
صاحب نظر در گردشگری فرستاده شد. اینکه 
چرا مورد توجه و نظر قرار نگرفت جای تامل 
بخشی  هیچ  در  انگار  می کنم  فکر  من  دارد. 
تمایل و انگیزه برای رفتارهای متفاوت و تازه 

وجود ندارد«.
وی افزود: »کرمان 1404 را باید نمونه ای 
براساس  که  دانست  اراده ای  و  خواست  از 
در  است.  شده  بومی سازی  تجربه،  و  دانش 
آن، بخش های متعدد مورد توجه قرار گرفت 
و به گونه ای برنامه ریزی شد تا صرفا به دنبال 
و  کیفیت  و  نباشیم  عددی  دستاوردهای 

ماندگاری ارزش هم مدنظر قرار گیرد«. 
وی ادامه داد: »وقتی در سال 1402 این 
مطرح  اتاق  و  بهرامی  آقای  طرف  از  مسئله 
بودم  منتظرش  فرصتی که سال ها  بنده  شد، 
با خودم گفتم حالا که  و  را غنیمت شمردم 
تازه ای در حوزۀ  اتاق دنبال رفتار  جایی مثل 
نکنیم؟  را  ما تلاش مان  گردشگری است چرا 
و  حرفه ای  بعد  که  کرمانی  یک  به عنوان  من 
شکل  کشور  و  استان  گردشگری  در  فنی ام 
گرفته، خودم را متعهد به انجام این کار دانستم 
اما  رفتم  عملیاتی  و  اجرایی  کارهای  سراغ  و 
یک  مختلف  جنبه های  گرفتن  نظر  در  با 
پروژه ها،  تعریف  بر  و علاوه  کوتاه مدت  برنامۀ 
شیوه های تامین مالی و ریز جزئیات طرح ها را 
هم در برنامه دیدم که با درصدی تغییر قابل 

اجرا بودند«.
برنامۀ استان در بحران

اظهار  سپس  گردشگری  کارشناس  این 
کرد: »من اگر استاندار بودم حتما بخش قابل 
کرمان  برای  را  برنامه هایم  و  وقت  از  توجه 
این  درگیر  را  استان  و  می گذاشتم   1404

برنامه می کردم«.
متاسفانه  اخیر،  وی گفت: »در چند سال 
حوادث تلخی را در استان شاهد بودیم که به 
شدت روی گردشگری ما تاثیر گذاشته است و 
سوال این است که برنامۀ استان در این شرایط 

چیست؟«. 
جهانشاهی ادامه داد: »الان ضریب اشغال 
هتل های ما چقدر است؟ شرایط اقامتگاه های 
بوم گردی استان پایش و مشخص شود که از 

۳50 اقامتگاه چه تعداد فعالیت دارند؟«.
بگویم  هم  را  »این  کرد:  خاطرنشان  وی 
اینکه صرفا اداره کل میراث فرهنگی را مسئول 
این وضع بدانیم آدرس غلطی است و یا از اتاق 
حد  از  بیش  که  کنیم  مطالبه گری  بازرگانی 
وظایفی که دارد به موضوع ورود کرده درست 

نیست«. 

رئیس اتاق کرمان:
نیروی انسانی توسعه یافته 

در کرمان نداریم

و  ایجاد  از  کرمان  اتاق  رئیس  اقتصاد:  گروه 
اجرای طرح جامع نیروی انسانی در استان خبر داد 
و گفت: »این طرح به منظور پاسخگویی به نیازهای 
استان تدوین خواهد شد زیرا با روش های کنونی به 

نتیجۀ مطلوب نخواهیم رسید«.
سیدمهدی طبیب زاده با بیان این که در استان 
کنیم،  استفاده  تولید  مازاد  از  نتوانستیم  کرمان 
ندارد،  وجود  مطالبه گری  کرمان  »در  افزود: 
فرهنگی شکل گرفته که برنمی تابد به دنبال حق 
خود برویم و اگر این روند ادامه یابد هیچ تلاشی به 

نتیجه نخواهد رسید«.
وی ادامه داد: »در استان با وجود ظرفیت های 
بسیار، به لحاظ شاخص های توسعۀ پایدار ضعیف 
هستیم و مهمترین عامل در شکل گیری وضعیت 
توسعه یافته  انسانی  نیروی  نبود  استان،  کنونی 

است«.
کرمان  »استان  کرد:  خاطرنشان  طبیب زاده 
اثر  هیچ  اما  دارد  را  سرمایه گذاری  نرخ  بالاترین 

حداقلی در ظاهر معیشت مردم پیش نمی آید«.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی کرمان، 
وی در شورای پژوهشی اتاق با موضوع ارائۀ طرح 
استان،  دانشجویان  مهاجرت  به  تمایل  پژوهشی 
هیچ  تاریخ  طول  در  کرمان  »استان  کرد:  اظهار 
به نظر  اما  نداشته  برای توسعه کم  فیزیکی  عامل 
می رسد نیروی انسانی توسعه یافته که بتواند توسعۀ 
به  و  نگرفته  شکل  کرمان  در  بزند  رقم  را  استان 
همین دلیل شاخص های توسعۀ پایدار متناسب با 

امکانات استان نیست«.
رئیس اتاق کرمان با اشاره به رتبۀ اول کرمان 
رتبۀ  همچنین  و  تحصیل  از  بازماندگان  تعداد  در 
کرمان در شاخص های بهداشتی، درمانی و درآمد 
بخش  در  کرمان  »در  کرد:  بیان  استان،  سرانۀ 
تصمیم ساز، تصمیم گیر و حتی در بخش خصوصی 

تحرک لازم وجود ندارد«.
وی افزود: »هر کجا که قرار باشد پولی از استان 
گرفته شود مانند مالیات و حقوق دولتی، رتبۀ اول 
را به خود اختصاص می دهیم اما اگر بخواهیم پولی 

به استان بازگردد در رتبۀ آخر قرار داریم«.
سال  نمونه،  »به عنوان  شد:  یادآور  طبیب زاده 
تولید  جهش  قانون   11 ماده  موضوع  در  گذشته 
وجود  اعتبار  تومان  میلیارد  هزار   5 دانش بنیان، 
استفاده  را  آن  تومان  میلیارد   80 تنها  که  داشت 
کردیم و امسال نیز 15 هزار میلیارد تومان در نظر 

گرفته شده که تاکنون جذب نشده است«.
و  استان  امکانات  بین  اینکه  به  اشاره  با  وی 
وضعیت موجود هیچ سنخیتی وجود ندارد که باید 
واقعی  کرد، گفت: »بخش خصوصی  کار  آن  روی 
در کرمان شکل نگرفته، شرکت ها یا بسیار خرد و 
کوچک و یا بزرگ خصولتی زیان ده هستند و اگر 
به بخش خصوصی واقعی پرداخته نشود، هر تلاشی 

که انجام دهیم منجر به نتیجه نخواهد شد«.
جامعه ای  هر  اینکه  بیان  با  کرمان  اتاق  رئیس 
شاخص  دارای  انسان های  نیازمند  توسعه  برای 
تعیین  را  شاخص ها  این  باید  »ابتدا  افزود:  است، 
سپس  و  داریم  نیاز  حداقل هایی  چه  به  که  کنیم 

وضع موجود نیروی انسانی را پیدا کنیم«.
مقاطع  خروجی های  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
این  بدانیم  و  کرده  بررسی  باید  را  تحصیلی 
گفت:  دارند،  انطباق  هم  با  مقدار  چه  آموزش ها 
»باید برای توسعۀ نیروی انسانی راهکار ارائه دهیم 
و  استان  منابع  اتمام  با  این صورت  غیر  در  زیرا 
مهاجرت افراد، در آینده با استانی مواجه می شویم 

که چیزی ندارد«. 

  خبر

گردشگری کرمان جهت مشخصی ندارد!
گفت وگو با جهانشاهی کارشناس گردشگری؛

نظر به اینکه  مالک پلاک ثبتی 1144  فرعی از۳982  اصلی مفروز و مجزا شده از 
فرعی از اصلی مذکور  واقع در بخش 2 کرمان مالکیت خانم هاجر ذوالعلی فرزند الله 
داد ثمنیه اعیانی ششدانگ ملک موضوع سند مالکیت اصلی بشماره چاپی 59۳۳46 

سری - سال - که در صفحه - دفتر املاک جلد -ذیل شماره- ثبت گردیده است. 
بموجب درخواست وارده بشماره  1102/17۳54- مورخ140۳/08/08ضمن تسلیم 
دوبرگ استشهاد محلی تصدیق امضا شده مدعی است سند مالکیت پلاک مزبور بعلت 
سهل انگاری و درخواست سند مالکیت المثنی نموده لذا باستناد ماده  120 اصلاحی 

مدعی  چنانچه کسی  تا  شود  می  آگهی  نوبت  یک  در  مراتب  ثبت  قانون  نامه  آئین 
انجام معامله نسبت به ملک فوق الذکر یا وجود سند مالکیت نزد خود می باشد ظرف 
مدت ده روز پس از انتشار آگهی به اداره ثبت منطقه 2 شهرستان کرمان مراجعه و 
اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت یا سند معامله تسلیم نمایند در غیر این 
اقدام خواهد شد.  المثنی  صورت پس از مدت مذکور نسبت به صدور سند مالکیت 

ش آ 182426۳
 اداره ثبت اسناد و املاک منطقه ۲

آگهی فقدان سند مالکیت


